
 

Tartalomjegyzék        
Mayerné Pátkai Tünde:  Fiatal házaspár a 

gyülekezetünkben                  2-3
Géresi Róbert:  Feltámadott                      3 
Bogdán-Balogh Mária:  Az Édenkertben 

történt                    4
ifj. Márkus Mihály: Visszajelzések az 

Édenkert Pápai   
Református Óvodából                5-6

Kis Péter: Apakulcs                     7
Mayerné Pátkai Tünde:  Nőszövetségi 

konferencia, Mátraháza     7
Dr. Németh Tamásné Schédl Tímea:   

Ökumenikus Világimanap    8
Kovács Tímea:  Konfi-Ifi hétvége             8
Tuba-Bogdán Ella és Tuba Ferenc:  

Jegyeshétvége a Balatonon a Pápai 
Református Egyházközség 
szervezésében      9

Szakács Gergely: Holtmaros      10
Kacsó Pápai Annamária: BÁRKA  

csoport       11
Böröczky Krisztina:  Virágvasárnapi 

családi nap       12
Kövy Rózsa:  Éneklő Pannónia 

kórustalálkozó             12-13
Tóth József:  Kárpátalján jártunk       13-14
Anyakönyvi hírek        14
Szakács Gergely:  Változások gyülekeze-

tünk életében a megnövekedett 
energiaárak miatt      15

Hirdetések                                    16

Üdv az olvasónak!                         2023. Pünkösd             XXVII. Évfolyam 1. szám

Dr. Nagy József

Szentlélek és Krisztus követése 

  A tanulás egy közismert módja a megfigyelés. Esetenként ez az egyedüli 
módja a tudás, vagy épp a jártasság megszerzésének. Sokszor pedig az a 
legegyszerűbb, ha valaki a megfigyelés révén próbál szert tenni akár az elméleti, 
akár a gyakorlati ismeretre. E módszer a Szentírás korában nagy népszerűségnek 
örvendett. A régi időkben kiemelt szerepet tulajdonítottak a megfigyelésnek, és így 
az utánzásnak is. Gyakori volt, hogy a tanulni vágyó sok időt töltött a mestere 
közelében, hogy a legapróbb rezdüléseit is meg tudja figyelni.

  Az evangéliumokat olvasva olyan kiváltságos helyzetben lévőket is 
megismerhetünk, akik testközelből figyelhették Jézust. Megadatott nekik, hogy 
hónapokat – talán éveket is – Jézus társaságában tölthessenek. Annak az oldalán 
lehettek, akinek a szavai és a tettei is páratlannak bizonyultak. Adja magát a kérdés: 
vajon e megtapasztalás milyen változást eredményezett a tanítványokban? 
Mennyire lettek a mesterhez hasonlóvá? A felvetésre azt válaszolhatjuk szomorúan, 
hogy a tanítványokban nem történt gyökeres fordulat. Sőt, számos területen súlyos 
kudarcot vallottak (nagyravágyás, értetlenség, a mester megtagadása stb.). 

  A tanítványokhoz hasonlóan Jézus minket is az ő követésére hív. Ha nem 
is oly értelemben, mint a tanítványok, de mi is Krisztus oldalán lehetünk. 
Megtapasztalhatjuk a jelenlétét, akár az istentiszteleteinken, akár a Szentírást 
olvasva. Itt is adja magát a kérdés: miként előzhető meg, hogy a tizenkettőhöz 
hasonlóan mi is kudarcot valljunk? Úgy is feltehető a kérdés: miként lehetünk 
Jézushoz hasonlóvá? Ha rendszeresen olvassuk a Bibliát? Ha szüntelenül 
imádkozunk? Ha istentiszteletekre járunk? Ezek mindegyike szükséges, de 
önmagában egyik sem elegendő. Ha őszinték vagyunk, a tanítványokhoz hasonlóan 
mi is oly sokszor megbicsaklunk. 

 Felüdítő azonban látni, hogy a tanítványok története nem a bukások sorozatával 
zárul. Az Újszövetség – különösen is az Apostolok Cselekedetei – egy nem várt 
fordulatról is ír. Úgy is olvashatunk a tanítványokról, hogy erővel és hatalommal 
szólnak, az üldöztetések közepette is kitartanak, gyógyítások és csodák hitelesítik a 

szavaikat, valamint szeretetközösségben vannak egymással.

 Adja magát a kérdés: mi idézte elő ezt az örömteli fordulatot? Egyszer csak beért a Jézussal eltöltött idő? Okultak a 
korábbi kudarcaikból? Az Apostolok Cselekedetei más szempontra hivatkozik, mivel a mű a Szentlélek szerepére irányítja a 
figyelmet. Jézus a mennybemenetele előtt megígérte, hogy a Szentlélek hamarosan a tanítványokra is kiárad. Ahogy Jézus 
küldetése is úgy kezdődött, hogy a megkeresztelkedésekor leszállt rá a Szentlélek, úgy a tanítványok is megtapasztalhatták a 
Lélek jelenlétét. Jézus tanítványainak tett ígérete pünkösdkor valósult meg. A Lélek közel jött a tanítványokhoz, akik így Krisztus 
hű tanítványaivá és méltó követőivé lettek.

 Pünkösd ünnepe minket is arra tanít, hogy a Szentlélek jelenlétét megtapasztalva lehetünk – a Szentlélekkel betöltött – 
Krisztus tanítványaivá. Hogyan lehetünk Krisztushoz hasonlóvá? Mindenek előtt a Lélekre van szükség ehhez. Erről szól 
pünkösd ünnepe, illetve ez adja meg a krisztuskövetés alaphangját is.

 Ennek nyomán könyöröghetünk azért, hogy Isten minél többekre árassza ki a Lelkét. Azok pedig, akiket már 
megragadott a Lélek, hálaadással lehetnek e csodáért. Hiszen a Lélek – minden töredékességünk ellenére is – lehetővé teszi, 
hogy egyre inkább Krisztushoz hasonlóvá válhasson az életünk.
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Az interjút készítette:  Mayerné Pátkai Tünde

Fiatal házaspár a gyülekezetünkben

Mindig öröm, ha a gyülekezetünkhöz fiatalok csatlakoznak. Ha pedig elkötelezett, a református egyházhoz sok szállal kötődő 
házaspárral találkozunk vasárnaponként az istentiszteleten, akkor még jobban megerősít bennünket Isten gondoskodása a 
jövendőnkről.

Dr. Nagy József és felesége, Darányi-Nagy Krisztina tavaly augusztus óta élnek közöttünk. Gyakran találkozhatunk velük 
gyülekezeti alkalmainkon, kedves, szerény jelenlétük sokakban felkeltette az érdeklődést.

Arra kértem őket, hogy mutatkozzanak be.

- Hogyan kerültetek Pápára? Korábban hol szolgáltatok, tanítottatok?

József: A segédlelkészi évemet a Budapest-Nagyvárad téri Református Egyházközségben töltöttem, majd pedig ugyanitt hat 
évig voltam beosztott lelkipásztor. E feladatok mellett doktori tanulmányokat is folytattam a Károli Gáspár Református Egyetem 
Hittudományi Karán. A doktori fokozat megszerzése után kérdés volt, hogy miként tudom kamatoztatni az itt megszerzett tudást. 
Úgy tűnt, hogy rövid távon nem nyílik lehetőség a tanításra. Felismerve ezt, elengedtem a kérdést. Épp azon a délutánon, amikor 
ezt ki tudtam mondani, érkezett Pápáról egy e-mail… .

Krisztina: Egyetemi tanulmányaim befejeztével három évet tanítottam a XIII. Kerületi Csata Utcai Általános Iskolában. Pályám 
indulásában sokat segített ennek az iskolának elfogadó légköre. Hálás vagyok, hogy a tanári pálya nehézségeinek 
megtapasztalása mellett sok örömöt és bátorítást is kaptam kollegáimtól, diákjaimtól. Úgy érzem, a személyiségemhez közel áll a 
tanítás. Magyar nyelv és irodalmat, valamint történelmet tanítottam, az osztályfőnöki munkát pedig a felsős diákjaim és szülei által 
tanultam.

· Meséljetek kicsit arról, Isten hogyan hívott el benneteket az ő szolgálatára? Hogyan találtatok egymásra?

József: A külső elhívást korábban kaptam, mint a belsőt. Középiskolás koromban többen mondták, hogy el tudnának képzelni 
lelkipásztornak. Én viszont épp ellentétesen vélekedtem, és sokáig idegenkedtem a lelkészségtől. Bár rögös volt az útkeresésem, 
de visszatekintve is hálás vagyok, hogy nem közvetlenül az érettségi után vágtam bele a teológiai tanulmányokba, mert így 
valamivel érettebben érkezhettem az egyetemre. Ami pedig a tudományos érdeklődést illeti, első éves hallgatóként egy 
konferencián vettem részt, melynek világa már akkor magával ragadott. Ugyanakkor a tudományos vonzalommal együtt is 
elsősorban lelkipásztorként határozom meg önmagam.

A segédlelkészi évemben tudtam először határozottan kimondani, hogy társat szeretnék. A tettek mezejére lépve regisztráltam is 
egy keresztyén társkereső oldalra. Néhány hónapig semmi sem történt, majd levelezésbe kezdtünk Krisztivel. Kisvártatva vettem 
a bátorságot, hogy meghívjam Krisztit egy krisztinavárosi cukrászdába (mégiscsak vonzóbb hely, mint a Józsefváros…).

Krisztina: Azt gondolom, hogy Isten minden gyermekét olyan szép, egyedi és különös bánásmóddal szólítja meg. Engem 
kamaszként hívott el, mikor éppen a legnagyobb kíváncsiság volt bennem az élet értelmével és a saját életemmel kapcsolatban. 
Családunkban egyedül a nagymamám volt rendszeres templombajáró, tudom, hogy ő kiskoromban rengeteget imádkozott az én 
megtérésemért is. Sajnos ő földi életében nem hallhatta a konfirmációi bizonyságtételemet, ami valódi ünnepnap volt számomra.

Talán azt lehet mondani, hogy Budapesten egyetemistaként a legkönnyebb ismerkedni, mert sok a lehetőség. Személy szerint én 
mégse ezt tapasztaltam. Azt gondolom, hogy a mai világban egy igazán jó eszköz az internetes társkeresők használata. Egy-két 
e-mailváltás után Józsival mindketten vágytunk az offline ismerkedésre, ami nagyon szép emlékű randizós időszakká formálódott 
át.

- József, Te a Pápai Református Teológia tanáraként különleges helyzetben vagy, hiszen a Dunántúl lelkipásztorainak, 
hitoktatóinak oktatásában komoly szerepet vállaltál a szolgálattevők utánpótlásában. 
Hogy látod a dunántúli reformátusság helyzetét?

Az Akadémiánkra az Egyházkerület számos szegletéből is érkeznek hallgatók. A diákokkal 
való beszélgetés és a tapasztalataim alapján látom, hogy a gyülekezetek igencsak eltérő 
képet mutatnak. Vannak vidékek, ahol az elvándorlás és az elnéptelenedés jelent nehézséget, 
míg más területekre rengetegen költöztek az elmúlt években. Persze, két szomszédos 
gyülekezet is eltérő képet tud mutatni.

A kérdésben elhangzott a „dunántúli református” kitétel is. Igen, a Akadémián eltöltött két év 
alatt magam is érzékelem az Egyházkerület sajátos karakterisztikáját. Az ismertetőjegyek 
közül a bizalmat emelném ki, amelyet magam is oly sokszor tapasztaltam meg.

· Krisztina, Te a Pápai Református Gimnáziumban tanítasz jelenleg, hogyan sikerült a 
beilleszkedés a tantestületbe, hogy érzed magad a refis diákok között?

Nagyon örülök, hogy pont ebben a gimnáziumban taníthatok. Az első munkanapjaim egyikén 
tartott tantestületi kirándulás sokat segített a beilleszkedésemben. A diákokat is egyre jobban 
kezdem megismerni, egyre személyesebbé válnak a kapcsolatok, sok tehetséges és jó 
szándékú tanítványom van. Az elmúlt években nem egyházi iskolában tanítottam, most hálás 
vagyok, hogy megtapasztalhatom az egyházi nevelés többletét, és, hogy a református 
értékvilág átjárja az iskola falait is. A reggeli áhítatok előtt minden nap ismerős református 
énekek és dalok csendülnek fel a folyósón, ekkor érzem leginkább, hogy a helyemen vagyok, 
jó itt lenni! 
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Kedves Olvasó!

Az alábbiakban Géresi Róbert felvidéki püspök egy korábbi húsvéti prédikációjának egy 
részletét közöljük.

Géresi Róbert 1967. július 18-án született Királyhelmecen. Teológiai tanulmányait Prágában 
és Genfben végezte. 1995-től az abaújszinai, migléci és perényi gyülekezet lelkipásztora. 
Lelkészi szolgálata mellett a kezdeti időkben az ifjúsági munkában tevékenykedett, a Fiatal 
Reformátusok Szövetségének alapító tagja, később bő évtizedig az elnöke, Magyar Ifjúsági 
Konferencia (a világ összmagyarsága ifjúsági közösségeinek ernyőszervezete) egyik 
alapítója, majd alelnöke. Az elmúlt 18 évben tagja volt a Zsinatnak, 12 évig pedig 
püspökhelyettese a SZRKE-nak. 2018-ban a Magyar Érdemrend Tisztikereszt polgári 
tagozatának kitüntetésében részesült a haza érdekeinek előmozdításában és az egyetemes emberi értékek gyarapításában végzett 
tevékenysége elismeréseként. A 2020-ban lezajlott választások során őt választották meg a református egyház püspökének, 
hatéves püspöki ciklusa 2021 januárjában kezdődött el.

Feltámadott

Mikor egy-egy ünnep közeleg, a fogyasztói társadalom által meghatározott szereplők rákészülnek. Megjelennek a reklámok, a 
szórólapok, az árengedmények, és az üzletek a lélektant is felhasználva vásárlásra ösztönzik az embereket. Az egyház 
emberei pedig tálcán kapják a lehetőséget, hogy valamit bíráljanak.

Számtalanszor találkozhatunk olyan prédikációkkal és írásokkal, melyek elítélik a fogyasztói társadalmat, és arra hívják fel a 
figyelmet, hogy az ünnep kiüresedése a fogyasztás miatt történik meg. Nagy kérdés, hogy valóban így van-e. Mindamellett, 
hogy én magam is sokszor érzékelem a fogyasztás hajszolásának negatív hatásait, mégsem mondanám, hogy a hit vagy 
hitetlenség témakörének ez volna a súlyponti kérdése. A rendszerváltás előtti üres polcok sem azt jelentették, hogy az ünnepek 
megteltek volna tartalommal. Másrészt a fogyasztói társadalom lelkületének elutasítása nem csupán a templomokban történik 
meg, hanem olyanok részéről is, akiknek a keresztyén hithez vajmi kevés közük van. A böjt pozitív hatásainak a felismerése 
sem speciálisan keresztyén üzenet, hanem egyre inkább általános emberi felismerés.

A nagypéntek és a húsvét ünnepe nem a felületes csatározásokról szól. Ennek bizonyításául egy bibliai történetet hívok 
segítségül. Pál apostol missziói során eljutott Athénba. A helyi bölcselkedőkkel is beszédbe elegyedett, és azok meg is 
hallgatták őt. Pál először az általános istenérvekről beszélt. A görög filozófusok bólogattak. Utána idézte a görög költőket, 
miszerint Istenben élünk, mozgunk, vagyunk. Tartozzunk bármely néphez, mindannyian egy vérből teremtettünk. Minden 
emberbarát humanista egyetértően bólogatott. Ugyanis egy szép vallásfilozófia megfogalmazása hangzott el Pál részéről. De 
amikor az apostol eljutott a feltámadásról szóló mondanivalójához, az addig egyetértők gúnyolódni kezdtek. Az Areiosz Pagosz 
bölcsei ugyanis mindent megkérdőjelezve, mindent gyanúsan szemlélve gondolkodtak. Gyanakszom, tehát vagyok! Nem 
hiszek, tehát vagyok! Istenről beszélni mint a mindenek felett lévőről, mint mindennek az alapjáról, mint minden princípiumáról 
igazán nem nehéz dolog. És most nem csupán a filozófusokra gondolok, hanem társadalmunk legszélesebb rétegeire. Az 
emberek túlnyomó többsége hisz „valamilyen” Istenben. A keresztyén hit azonban nem „valamilyen” Istenben hisz, hanem a 
Feltámadottban. A vízválasztó a feltámadás hite.

A feltámadás hite nem könnyű hit. Van egy olyan vélemény, mely szerint kétféle ember létezik: az egyik, aki már temetett el 
hozzá nagyon közel állót, a másik pedig, aki még nem. Aki szembenézett már az elmúlás közelségével, annak a lelke 
változáson megy keresztül. Megjelenik egyfajta vágyakozás, egy sejtelem, hogy az életünk nem ér véget a földi léttel. Olyan 
ez, mint egy pislákoló gyertyafény. Húsvétkor azonban nem ez az emberi érzés vagy reménykedés erősödik fel, hanem a 
Feltámadott az, aki megjelenik, és odaáll az ember elé. A húsvéti hit boldog hit, hisz arról tanúskodik, hogy a bűn, a betegség 
és a halál legyőzhető. A húsvéti hit a múltról beszél, de azt úgy teszi, hogy a jövő felé fordul.

· Sikerült-e valamennyire megismerkedni már a gyülekezettel, milyen tapasztalataitok vannak a gyülekezeti 
közösségről?

József: Távolabbról indítom a választ: több gyülekezethez kötődünk. A küldő gyülekezeteink mellett (Sárbogárd és 
Hetényegyháza) jó kapcsolatot ápolunk az előző szolgálati helyemmel is (Bp-Nagyvárad tér). Emellett a Teológia közössége is 
egy minősített gyülekezet (áhítatokkal, istentiszteletekkel stb.). Ha Pápán töltjük a hétvégét, e templomba jövünk istentiszteletre. 
Felüdítő, hogy a kollégáinkkal nem csak a hétköznapokon, hanem vasárnaponként is találkozhatunk. Szeretnénk a jövőben 
olyanokkal is elmélyíteni a kapcsolatot, akiket nem, vagy csak felületesen ismerünk.

Krisztina: Sajnos nem minden vasárnap tudunk ebbe a közösségbe jönni istentiszteletre a családi és egyéb akadémiai 
elfoglaltságok miatt. Jó látni, hogy egyes vasárnapokon milyen szép számban gyűlünk össze a templomban. Személy szerint, 
szeretném még jobban megismerni a gyülekezet tagjait a hétközi alkalmak által is, bízom benne, hogy a Baba-mama körbe lesz 
lehetőségem bekapcsolódni szeptembertől. 

Nagy örömmel látjuk, hogy kisgyermeket vártok. A nyár végére a Kicsi megszületésével jelentősen megváltozik az 
életetek. Isten áldjon és őrizzen meg benneteket. Azt kívánjuk, hogy szülőként is ilyen boldog, kiegyensúlyozott derűt 
sugározzatok tovább.
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 Bogdán-Balogh Mária, megbízott óvodavezető

Az Édenkertben történt

"És ne szabjátok magatokat e világhoz, hanem változzatok 
meg elmétek megújulása által, hogy bizonyíthassátok, mi az 
Isten jó, kedves és tökéletes akarata." – Róma 12:2

Az Édenkert Pápai Református Óvodában az új esztendő sok 
új változást hozott, melyek megélése arra sarkallt minket, 
hogy bízva Isten jó, kedves és tökéletes akaratában, 
közösségünk továbbra is együttes erővel munkálkodjon. 

Januárban nyílt napokat szerveztünk, melyeken a szülők 
betekintést nyerhettek a csoport életébe. Pedagógiai 
programunk fontos pillérét, a hitéleti nevelést tettük a 
középpontba Pásztor - Dudinszki Éva óvodalelkész 
jóvoltából.

Télűző Mackó kiállításunkon a gyerekek és a szülők 
segítségével az aulát elborították a játék mackók. Voltak 
jegesmedvék, barnamedvék, strandolósak és fára 
mászósak, de akadtak köztük kalózmedvék is.

Farsangi mulatságunkkal végleg elűztük a telet, vidám 
fergetegben a közös táncolásra is sort kerítettünk! 
Megtömtük a pocakunkat fánkkal, süteménnyel, és a 
szülőknek köszönhetően pizzával is.

Az intézmény életében először óvodába hívogattuk a leendő 
óvodásokat! Nyíl t  délutánon lehetőségük volt az 
érdeklődőknek bekukkantani a csoportszobákba, az óvó 
néniket megismerni, a csúszdákat kipróbálni! 

Nemzeti Ünnepünkön a csoportszobákban a gyerekek 
életkori sajátosságait figyelembe véve játékos formában 
emlékeztünk.

Víz Világnapi játszóházunkon gyermekek és szülők együtt 
tevékenykedhettek! Átkelhettek a cápáktól hemzsegő tenger 
felett, pecázhattak, találós kérdésekkel mérhették össze 
tudásukat, barkácsolhattak. A gyerekeket Vízmanóval 
jutalmaztuk bátorságukért, ügyességükért!

A Gyülekezeti házban tartott Virágvasárnapi játszóházban a 
húsvétra hangolódtunk, az óvodai Báránykereső játékban 
minden elveszett bárány előkerült.

A Pápai Református Kollégium Gimnáziumából Kerpel Péter 
tanár úrral és a biológia szakos tanulókkal a Föld napján 
közösen ültettük el a magas ágyás növényeit. A kicsik 
kérdeztek, a nagyok válaszoltak, majd együtt kergetőztek és 
hintáztak. A nagyok újra kicsik lehetettek, a picik pedig 
ámulva néztek fel a gimnazista gyerekekre!

Anyák napi köszöntő műsorainkon az egész családot ide 
vártuk, közösen ünnepelve megható pillanatokat élhettünk 
át!

Az évnek még közel sincs vége, ezer feladat vár még ránk, és 
megannyi élmény! A nagycsoportosok Erdei óvodába 
mennek kirándulni és természetesen minden csoport 
szervezett saját kirándulást is a gyerekek részére. Szakmai 
napot szervezünk az érdeklődő pedagógusoknak Innováció 

a mozgásban címmel, mely az első ilyen rendezvény lesz az 
óvoda életében. Idei évben is megismételjük a Presbitériumi 
találkozót, ahol az óvoda dolgozói és a presbiterek a 
fenntartó támogató jelenlétével közös gondolkodásban, 
elmélkedésben vesznek részt. Gyülekezeti játszóházba 
hívogatjuk ismét a szülőket, melynek az óvoda épülete ad 
otthont, és célja a családok és a gyülekezet összetartásának 
megerősítése közös program segítségével. 

Május végén elbúcsúzunk majd az iskolába menő 
nagycsoportosoktól, a Kibocsátó Istentiszteleten a 
gyülekezettel együtt ünneplünk!

A nyár közeledtével elcsendesedünk, a Csendes napunkon 
Vadász Márta segítségével biblia drámával zárjuk az évet.

A tavasszal lezajlottak az új épület karbantartási munkálatai, 
a kisebb javításokat az épületen belül a nyári időszakban 
végzik majd el. 

Sok új tervünk van a jövő évre, és minden bizonnyal lesznek 
majd változások is akár általunk, akár tőlünk függetlenül. De 
bízunk Isten jó, kedves és tökéletes akaratában!



ifj. Márkus Mihály

Visszajelzések az Édenkert Pápai Református Óvodából

Az új óvoda birtokbavétele, belakása sok örömet okozott az első néhány hónapban. Novemberben megkérdeztük a szülők és 
gyermekek véleményét az óvodáról és az új épületről. 

Ennek a rövid cikknek a keretei nem engedik meg, hogy az összes választ ismertessük, ezért szemezgettünk a válaszok között, 
igyekszünk egyfajta összefoglaló beszámolót adni arról, ahogyan gondolkoznak a családok az Édenkert óvodáról.

A szülőknek 6 kérdést tettünk fel. Több mint 20 szülő válaszolt, így nagyságrendben az óvodához kötődő családok egynegyede 
gondolatait megismertük. Nem volt célunk egy teljes felmérés, sokkal inkább szerettünk volna betekinteni a feltett kérdésekre adott 
válaszokkal a szülők gondolataiba. 

A mostani cikkben a kérdések második felére adott válaszokat foglaljuk össze.

A teljesség igénye nélkül itt is hadd emeljünk ki néhány választ. 

Milyen többletet kap az Édenkert Óvodában a gyermek?

- Nagyszerű hitéleti foglalkozások, amelyben tükröződik az 
életkornak megfelelő vallásos szemlélet.  

- Csupa mosolygós arcot és rengeteg programot. Soha egy rossz 
élmény érzés nem ért itt minket. 

- Szeretet. Szeretetben való nevelés. 

- Az intézmény jellegéből adódóan a gyermek érzésvilága, 
látásmódja szélesebbre tárul. 

- Jó pedagógusok, meghitt légkör

- A vallási és a környezettudatos nevelés a gyermek javára válik, 
megerősíti az         ot thonról  hozott 
értékeket. 

- Fontos az egyénre szabott fejlesztés

- A gyermek itt nagyszerű figyelmet, tudást kapnak, amiben jelen 
van a hit és a szeretet. 

- Rengeteg megtapasztalás a kinti és benti helyszíni programok, 
foglalkozások alkalmával.

- A gyermekek nagyon sokat fejlődik, szinte hetente észrevenni 
ezt. 

- Szakmai hozzáértés és lelkigondozás

- A református hit különleges atmoszférát teremt, amint belépünk 
az óvodába. Nekem hatalmas szeretet és kedvesség jut az eszembe, 
ha az óvodára gondolok. 

- A keresztyén alapértékek elsajátításával a gyermek értékrendje 
egész életében biztos alapokon állhat. 

Hogyan hatnak a gyermek óvodában átélt élményei a családra?

- A család számára is fontos az óvodai programokon való 
részvétel. 

- A gyermek boldogan meséli el az élményeit. 

- A gyermek által „hazahozott” tapasztalatok a mi életünkbe is lelki gazdagságot adnak. 

- Boldogok vagyunk, hogy a gyermek sok pozitív élménnyel gazdagodik. 

- Rendszeresen beszélgetünk arról, amiket átél. 
Az étkezések előtti ima is jelentősebb lett, mióta ide jár. 

- Pozi t ívan, mert  a gyermek mindig jó 
élményekkel jön haza, és ezekről szívesen mesél. 

- Ha a gyermek boldog, boldog a család is. 

- Mivel boldogan jön az óvodába, nyugodt 
szívvel tudjuk otthagyni, nyugodtan tudunk dolgozni, 
így mindenki kiegyensúlyozott. 

- Nagyon sok mindent „hazahoz” a gyermek, 
amit szívesen átvesz a család tőle. 

- A z  ó v o d a i  e s e m é n y e k ,  t ö r t é n é s e k 
szándékosan központi témaként vannak jelen a 
családunk életében. 

- Énekek, hitélet családba történő átültetése 
fontossá vált. 

- A gyermek sokat énekl i  az óvodában 
tanultakat, s ahogyan énekel, az átragad az egész 
családra. 
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- A gyermek folyamatosan tanítja az egész családot az imákra, dalokra, mondókákra. Szívesen éneklünk református énekeket, 
és a nagyobb gyermek, aki korábban járt az Édenkert óvodába szívesen csatlakozik testvéréhez. 

- A család is részt vesz a közösségi eseményeken. 

Miben gazdagodott a család amióta ide jár gyermekük? 

- Sok élménnyel.

- Megismertünk egy közösséget, ami nagyon jól működik. Jó látni, hogy ebben a rohanó világban még van hely, ahol jut idő 
egymásra, és a szeretet szó sokszor és sok helyen elhangzik.

- Lelki életünk és gyermekünk által családunkba 
hozott látásmód, gyermeki lényének nyitottsága és 
befogadó készsége az intézményből merített fejlődést 
családunknak is átadta. 

- Az ünnepek fontosságát jobban értékeljük. 

- Azzal a lehetőséggel, hogy ha nyitottak 
vagyunk, akkor egy új közösséghez is tartozhatunk. 

- Megláttatja az igazi értékeket. Segít a lelki, 
szellemi nevelésben, a szeretet megbocsátás, 
figyelmesség, önzetlenség fejlesztésében. 

- Jó látni, érezni ezt az összefogó környezetet. Jó 
átélni, hogy a gyermek jó környezetben, és egyben 
biztonságban van. Sok új kedves szülőt ismertünk meg. 

- A szépérzéket növelik az évszakoknak 
megfelelően változó dekorációk, melyek mesébe illőek. 

- Nagyon jó, szerető szülői közösséggel illetve 
egy fantasztikus felekezettel gazdagodott az életünk. 

- Barátságot, sok szeretetet tapasztaltunk meg. 

- Közösségi munka megismerésében. 

- Egy olyan kisgyermeket hozunk haza az 
óvodából, aki elindult az Isten megismerésének útján. 

- Nagyobb hangsúlyt fektetünk a környezettudatosságra. 

- Sok új családdal barátkoztunk össze, akik hasonló értékrenddel rendelkeznek, mint amit mi is képviselünk. 

- Én itt is a hitbéli gazdagodást helyezem előtérbe. 

Hálásak vagyunk a sok visszajelzésért.  Köszönjük az óvoda munkatársai és a Fenntartó képviselői nevében is azt a bizalmat, hogy 
gyermeküket óvodánkban is nevelhetjük az élet elindulásának eme kiemelten fontos szakaszában.
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Kis Péter

Apakulcs

2023. április 15-én 11 másik édesapa társaságában 
vettem rész az Apakulcs tréning képzésen. Korábban még 
nem hallottam erről a képzésről, így nagyon kíváncsian 
vártam, mi fog velünk, velem történni.

Én Kis Péter vagyok, nős és 2 kislány apukája. Nagyobbik 
lányom Emma, 7, kisebbik lányom Olívia, 2 éves. 
Mindenképpen azt gondoltam, hogy biztosan lesz mit 
tanulnom ezen a tréningen.

Szerintem minden apuka felteszi legalább egyszer az 
életében a kérdést, hogy vajon jó apa vagyok? Ezen már 
én is elgondolkodtam többször, sőt a nagyobbik lányomat 
meg is kérdeztem. Persze Ő azt válaszolta, hogy igen, de 
nagyon megindokolni nem tudta. Itt volt tehát a remek 
alkalom, hogy nem csak egy kérdés erejéig kerüljön elő ez 
az apaság dolog, hanem hogy egy teljes napot szánjak 
erre. És milyen sok mindent megtudtam.

Vezetőnk, a 12 apuka egyike, Süveges Gergő újságíró. Én 
korábban csak hallomásból, tv-ből ismertem. A nap elején 
tartottunk egy kis ismerkedést, amivel viszonylag hamar 
végeztünk, hiszen majdnem mindenki ismerte egymást. 
Aztán jöttek a különböző feladatok. Egyre mélyebbre 
hatoltunk a kérdésben, az apaság kérdésében. A jó 
apaság kérdésében. Nagyon jól felépített nap volt, úgy 
gondolom, mindenki hasznos információkkal zárta a 
délutánt.

De mit tudtam meg én magamról? Vajon jó édesapjuk 
vagyok a lányaimnak? Nos, a válasz az, hogy bizony van 
még hova fejlődnöm. A nap során felismertem azt, hogy 
bár én ismerem őket, de ezen ismeretség kimerül a haja, 
szeme színében. Természetesen tudom róluk, hogy 
milyen természetűek, melyikük érzékenyebb, de hogy 
milyen a kézformája, milyen a tenyere, milyen formájú a 
körmeik, stb, azt már nem biztos, hogy gondolkodás nélkül 
meg tudnám válaszolni. Vagy lehet, hogy még úgy sem. 
De ez az ismeretség csak egyirányú. Ismernek-e engem a 
lányaim? Ha valaki megkérdezné tőlük, hogy apának 
milyen ajándékot vennél, tudnának e válaszolni? És ha 

nem, akkor az az én „hibám”, „hiányosságom”, hiszen nem 
beszélek nekik magamról, hogy mit szeretek, vagy milyen 
dolgok fontosak a számomra. Éppen ezért örülök, hogy 
részt vettem ezen a tréningen, hiszen ez eddig fel sem 
merült bennem, hogy nekik ugyanolyan fontos ismerniük 
engem, mint nekem őket.

Talán pár generációval ezelőtt, még gyakoribb volt, hogy az 
emberek leültek beszélgetni, beszélni magukról, hogy mi 
történt velük, hogy vannak, hogyan volt ez meg az az ő 
gyermekkorukban, vagy, hogy hogyan viszonyultak 
szüleikhez, nagyszüleikhez. Ez mára már sajnos nem 
gyakori. Nem gyakori nálunk sem. Ez az, amin változtatni 
szeretnék, hogy gyermekeim tudják, ki is vagyok én 
igazából. Gyakrabban szeretnék beszélgetni velük, nem 
csak arról, hogy mi volt az oviban, hanem magamról, 
esetleg közösen a nagyszülőkkel, hiszen van, amire ők 
jobban emlékeznek, mint én.

Eljön ugyanis az a pil lanat, amikor ahogy Márk 
Evangéliumában is írva van: „…Az ember ezért elhagyja 
apját, anyját…”. És akkor majd csak abban bízhatok, hogy 
utódaim unokákkal ajándékoznak meg, és újra lesz kinek 
mesélni.

Ahogy Isten szeret bennünket, szeressük mi is úgy 
gyermekeinket, és legyünk feléjük nyitottak!

A huszti és a viski gyülekezet életére Isten bőséges áldását 

Mayerné Pátkai Tünde

Nőszövetségi konferencia, Mátraháza

Május 12-14. között Mátraházán tartotta a Dunántúli és a 
Dunamel lék i  Re fo rmátus  Nőszöve tség  közös 
konferenciáját, amelynek témája az önismeret volt. 
Minden áhítat és előadás egy-egy olyan kérdésre 
fókuszált, arra keresve választ: Ki vagyok én, Minek lát 
engem az Isten, mi az én küldetésem?

Az egyik előadó Karsai Eszter, az első budapesti 
lelkipásztor volt, aki Gyökössy Endre és Farkas József 
örökségét viszi tovább lelkészi szolgálatában, és a 
Reformátusok Lapjában rendszeresen publikál, ezért 

sokak számára ismerős. Biblikus szemléletű, humorral 
fűszerezett előadása sok szempontból új megvilágításba 
helyezte a nők szerepét az egyházunkban. P. Tóthné 
Szakács Zita elnök előadása A krisztusi Én vagyok 
mondások tükrében keresett választ a feltett kérdésekre.

A szombat esti áhítatot nőszövetségünk tagja, Mayerné 
Pátkai Tünde tartotta, aki az ,,Asszony, miért sírsz?” (Jn 
20,15) ,,Honnan jössz, és hová mégy?” (1Móz 16,8) 
kérdések bibl iai  kontextusából magyarázta női, 
nőszövetségi küldetésünk lényegét. Az alkalom kedves 
eseménye volt P.Tóthné Szakács Zita kerületi elnök 
köszöntése, aki éppen ezen a hétvégén ünnepelte 70. 
születésnapját. Ezúton is szeretettel köszöntjük a Pápai 
Református Nőszövetség nevében, további sok áldást 
kívánva életére, szolgálataira.

                            20 3. Pünkösd   7.TEBENNED BÍZTUNK  -  2                       OLDAL



Dr. Németh Tamásné Schédl Tímea

Ökumenikus Világimanap

A Pápai Nőszövetség 2023. március 7-én tartotta az 
ökumenikus világimanapot a Pápai Református 
Egyházközség Immánuel Közösségi Házában.

A 2023. évi imanap anyagát a tajvani asszonytestvérek 
állították össze. Az istentiszteleti liturgiát Polgárdi-Németh 
Katalin és Dr. Németh Tamásné Schédl Tímea 
lelkipásztorok vezették, illetve református, katolikus, 
evangélikus és baptista asszonyok segítettek a liturgiai 
szolgálatban.

Igehirdetéssel készült Dr. Lucski Márta, a Pápai 
Re fo rmá tus  Teo lóg ia i  Akadémia  ad junk tusa . 
Igehirdetésének alapigéje az Ef 1,15 volt: „… hallottam az 
Úr Jézusba vetett hitetekről és a bennetek minden szent 
i ránt megnyi lvánuló szeretetről” .  Az adjunktus 

igehirdetésében elmondta: hívő emberként arra kaptunk 
elhívást, hogy reményünket Isten országába vessük 
életünk minden napján. Akkor is, ha nehézségeink 
adódnak, akkor is, ha akadályokba ütközünk. Arra hívattunk 
el, hogy hitünkkel és reménységünkkel Isten ígéreteibe 
kapaszkodjunk, és a Szentlélek megvilágosító ereje által 
felismerjük, hogy hűséges, szerető és irgalmas Istenünk 
van.

Az igehirdetés után, vetítőképes előadás segítségével 
bemutatásra került Tajvan szigetországa. Az imanapon 
részt vevők megismerkedtek az ország földrajzi 
elhelyezkedésével, éghajlatával és környezetével. 
Betekintést nyertek Tajvan népességének történelmébe, 
politikai és gazdasági, valamint vallási és kulturális 
helyzetébe, egészségügyi és oktatási eredményeibe, a 
tajvani asszonyok életébe. Tajvant a történelem során 
különböző idegen országok gyarmatosították, ami számos 
etnikai konfliktushoz, kulturális és társadalmi változáshoz 
vezetett. A szigetországban élő keresztyén nők nagy 
szerepet vállalnak abban, hogy minél több ember számára 
vonzóvá tegyék a keresztyén tanításokat. A világimanapi 
plakáton látható nők egy patak mellett ülve némán 
imádkoznak, és felnéznek a sötétbe. Az előttük lévő út 
bizonytalansága ellenére tudják, hogy az üdvösség Jézus 
Krisztusban már eljött és az övék. Az alkalom zárásaként a 
jelenlévők egy Tajvanról szóló kvíz segítségével tesztelték 
magukat, mennyit sikerült elsajátítani az országismertető 
információkból. Majd mindenki kapott ajándékba egy 
imanapi könyvjelzőt, illetve két tajvani süteményreceptet.

Hálásak vagyunk Istennek az alkalomért ,  hogy 
megismerhettük Tajvan természeti kincsekben gazdag 
országát, a tavjani emberek életét. Köszönet, hogy együtt 
imádkozhattunk Tajvanért!

Kovács Tímea

Konfi-Ifi hétvége

Január 27-28-án szerveztük meg a konfirmandus és ifjúsági csoportba járó fiatalok közös hétvégéjét. Nagy örömünkre összesen 47 
fővel vettünk részt rajta. A bakonybéli plébánia Boldog Gizella Közösségi Háza adott otthont a fiataloknak. A nagy létszám miatt kissé 
zsúfoltan voltunk, de ez még izgalmasabbá és felejthetetlenebbé tette a hétvégét. 

A péntek estét ismerkedéssel töltöttük, hiszen a három csoportból (7., 8. és 9. évfolyam) kevesen ismertük egymást. A sok játék és 
nevetés közelebb hozta egymáshoz a fiatalokat. Szombaton különféle élménypedagógiai játékok segítségével tapsztaltuk meg, miért 
fontos, hogy egymásra számíthassunk, egymást segítsük a közös cél elérése érdekében. Megéltük, mit jelent vezetni és vezetve 
lenni, és mindebben hogyan jelenik meg Isten vezetése a személyes életünkben. Ebéd után kisétáltunk a Borostyán kúthoz, és a 
Kálvária dombot is megmásztuk. Ismét az volt a tapasztalatunk, hogy a fiatalok szívesen maradtak volna még pár napot, és már az 
elköszönéskor várták a következő közös hétvégét.

Néhány visszajelzés a konfirmandusoktól:

“Nekem nagyon tetszett és örültem, hogy részt vehettem benne, jó volt 
megismerni új embereket és játszani velük. Remélem, jövőre is lesz, és 
mehetek rá, közelebb kerültünk egymáshoz, és ez jó volt.”(Patyi 
Szabina)

“Nagyon jól éreztem magam, és örülök hogy együtt voltunk, jobban 
megismertük egymást. Egyik legjobb hétvégém volt!!” (Bodzás Hanna)

“Én az eddigi legjobb közösséggel töltöttem el 2 napot! Megmondom 
őszintén, szuper volt! Már előtte héten nagyon izgultam, nagyon vártam, 
és nagyon jó is volt! Annyi jólelkű embert ismertem meg! Szimpatikusak 
voltak a játékok, az emberek! Nagyon örülök annak, hogy eljuthattam az 
igaz barátaimmal egy jót kirándulni!” (Bakonyi Daniella)

“Én nagyon jól éreztem magam ebben a  két napban. Sok új embert 
ismerhettem meg. Nagyon jó volt a társaság és a közös játékok, 
éneklések. Nagyon jó volt ez a hétvége!”
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Tuba-Bogdán Ella és Tuba Ferenc

Jegyeshétvége a Balatonon a 
Pápai Református 

Egyházközség szervezésében

2023 március első hétvégéjén jegyeshétvégére került sor 
Balatonszárszón a Pápai Református Egyházközség 
szervezésében, melynek már logója is sokatmondó: PÁR-
beszéd.

A találkozó megrendezése már sok éves hagyományként 
jelenik meg a gyülekezet programjában, amelyen azok a 
jegyespárok vannak jelen, akik 2023-ban terveznek 
házasságot kötni, vagy friss házasként 2022-ben kötötték 
házasságukat. Utóbbi kategóriába tartozom én is 
férjemmel, így volt lehetőségünk részt venni az idei 
jegyeshétvégén, melynek megrendezését és vezetését 
Márkus Mihály esperes úrnak és Szakács Gergely 
lelkipásztornak köszönhetjük. Szombat kora délelőtt indult 
a hétvége a balatonszárszói SDG Konferencia Központ 
igényes és szép, természetközeli helyszínén.

Ahogy korábban írtuk, a jegyeshétvége tavasz elején 
került megrendezésre. Ez jelképes számunkra, mivel 
megismerhettük, hogy a házasság 4 évszakból áll. 
Általában a házasság első két évét tavasz évszakként 
címkézik. Ebbe a kategóriába tartozott a csoportvezetőket 
kivéve minden jelenlévő pár. A csoportban idén 6 pár vett 
részt, amely a tavalyi 12 párhoz képest kevesebbnek 
tűnhet, ugyanakkor ez lehetővé tette, véleményem 
szerint, a baráti hangulatot, ami rövid bemutatkozás után 
ki is alakult. Volt rajtunk kívül is friss házasságban élő pár, 
valamint olyan pár is, akik 1 hét multára tervezték 
esküvőjüket. Mindenesetre mindannyian nyitott szívvel és 
nyitott füllel hallgattuk végig az előadássorozatokat, és 
végeztük el a ránk bízott feladatokat.

A bemutatkozó körök és a köszöntés után ugyanis 
hamar kezdetét vette az intenzív jegyesoktatás. 
Kezdetben megismerkedtünk a házasság kerekének 
modelljével, amelynek tengelye Isten, abroncsa 
vagyunk mi a saját mindennapi odaszánásunkkal a 
házasság iránt. A kerék része továbbá az a 7 küllő 
(biztos alapok - itt került bemutatásra a korábban 
említett házasság 4 évszaka is -, kommunikáció, 
problémamegoldás, megbocsátás, szülők/rokonok, 
szexualitás, gyakorlati szeretet), amelynek tartalmi 
részével is megismerkedhettünk, hiszen ezek kötik 
össze a tengelyt az abronccsal.

Számunkra a jegyesoktatásnak a kulcsa abban rejlett, 
hogy megértsük és elmélyítsük kapcsolatunkat a 
házassági kerék gondolatában. Ezt segítették az 
egyes előadások, amelyeket Márkus Mihály és 
Szakács Gergely felváltva tartottak nekünk színes, 
aktuális, videókkal tűzdelt prezentációk segítségével. 
Ugyanakkor az igazi kihívást az jelentette, amikor a 
tartalmi elemek megértését feladatok kapcsán 
próbáltuk átültetni saját kapcsolatunkba. Erre 
segítségül szolgált nekünk egy munkafüzet, amely 
igazodva a 7 küllőről szóló előadások tartalmi 
elemeihez, feladatokat tartalmaz. Ezeknek a 
feladatoknak az elvégzésére kaptunk saját minőségi 
időt a rendezvény alkalmával. Ugyanakkor minden 
rész tartalmazott házi feladatokat is, amelyeknek 
elvégzését be tudjuk tervezni otthon a saját minőségi 

időnkbe. Erre felhívták alaposan lelkipásztoraink is a 
figyelmünket és lelkünkre kötötték a madzagot, miszerint 
használjuk ezt a munkafüzetet hosszútávon is a saját 
párkapcsolatunk minőségi idejeként, és beszélgetések 
során mélyítsük el segítségével a kapcsolatunkban 
tudatosan a házassági kerék 7 küllőjének tartalmi elemeit.

A jegyesoktatáson a házasulandó párok információt 
kaphattak továbbá az esküvő menetéről, valamint az 
eskürő l  és  fogada lomró l .  Továbbá  h ívoga t ták 
lelkipásztoraink a jegyespárokat a szeptember 12-én 
Pápán induló Alpha kurzusra és az Útra kelők csoportokba, 
hogy ezáltal is kapcsolódjanak be a gyülekezeti életbe és 
éljék át, hogy milyen jó az egyház tagjának lenni.

Összegezve elmondhatjuk, hogy hálásak vagyunk, hogy 
részt  vehet tünk ezen a Ba la ton par t i  in tenzív 
jegyeshétvégén. Sok új, házasságunk számára fontos 
tartalmi elemmel ismerkedhettünk meg, és azért is hálásak 
lehetünk, hogy mindezt egy jó és barátságos hangulatú 
református közösségben tehettük meg. Isten áldása legyen 
Márkus Mihály esperes úr és Szakács Gergely lelkipásztor 
úr munkáján.
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Szakács Gergely

Holtmaros

Április 28. és május 1. között járt gyülekezetünk küldöttsége Holtmaroson. Gyülekezetünk adományait vittük el a Tulipán 
Gyermekotthon lakóinak. Átadtuk továbbá a februárban megszervezett  Wass Albert felolvasóesten összegyűlt adományokat, 
melyet Pintér Péter, a Hét Csillag Egyesület vezetője küldött. Ujhelyi Zoltán, a Győr-Szabadhegyi Református Egyházközség 
presbitere a győriek adományait adta át.

Jelenleg tizenhárom gyermeket nevelnek az otthonban, akik közt van óvodáskorú és érettségire készülő fiatal is. A gyermekekkel 
szombat délután anyák napi apró ajándékokat készítettünk, amit a nevelőknek és Bakos Katinkának, az otthon vezetőjének adtak 
át. Ezt követően a Tulipánházba, az idősek otthonába mentünk át velük, ahol kis műsort adtak elő a gyerekek az idősek nagy 
örömére.

Vasárnap a helyi gyülekezet istentiszteletén vettünk részt. Utána a temetőben, Bartha József nagytiszteletű úr sírjára helyeztük el 
gyülekezetünk koszorúját. Délután papírsárkányokat készítettünk a gyerekekkel, amiket nagy örömmel reptettek a 
gyermekotthon mögötti réten.

Hétfő reggel nehezen köszöntünk el és indultunk haza. Most is azzal a tapasztalattal jöttünk el, hogy bár mi vittünk nekik, mégis 
sokkal többet kaptunk tőlük. Egy-egy örömteli, gyermeki mosoly, beszélgetések, találkozások régi barátokkal, egy-egy ölelés. 
Bízunk benne, hogy idén még újra láthatjuk őket
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Kacsó Pápai Annamária

BÁRKA csoport

A Bárka csoport a 2019-es Alpházók köre, Mohainé Dániel 
Ágnes vezetésével jött létre e név alatt 2020-ban.

Én bár 2011-ben Alpháztam, már a megalakuláskor 
lehetőséget kaptam a tagoktól a csatlakozáshoz, így 2020 
óta vagyok közöttük, barátnőm hívására. 

Voltak tagok, akik már nem tudnak részt venni a 
szerdánkénti alkalmakon, vannak, akik ritkán tudnak jönni, 
de a rendszeresen járók ma már 8-15 főt tesznek ki. 
Érdekes, mert, ha 8-an és ha 15-en vagyunk, mind más és 
más élményt ad, de mindegyik típusnál érezhető a 
csoporttagok kapcsolódása, a megnyílások, bizalmi 
viszonyok mélyülése. 

Voltak idők, amikor 3-5-en voltunk, kritikusnak hitt idő volt. 
Vajon megszűnünk? Maradunk? Jönnek majd? Valami 
nem jó? Valami baj van? Ezer meg egy kérdés volt a 
vezetőnk fejében, melyet megosztott velünk… Aztán sok 
imával és nyitottsággal, csüggedés helyett reménységgel 
folytatva, egyre épült és nyílt, gyarapodott a közösségünk, 
ami mára már egy nagyon családias közösség. És ezek 
nem csak nagy szavak.

Isten igéinek megismerésén kívül Önismereti alkalmaink 
(régen Bibliodráma is volt) rendkívül személyessé teszik a 
kapcsolatunkat. Nemcsak egymással, Istennel is.

Nekem ez óriási segítség, mert én a legjobban a 
kapcsolataimon, más embereken keresztül, a velük való 
viszonyok milyenségében élem meg nagyon sokszor Isten 
közelségét, így kapok többször tanúbizonyságot. Az 
alkalmakon az ige következtében bizalmas beszélgetések 
folynak, élmények, sérelmek, fájdalmak, örömök, 
kérdések kerülnek napvilágra, emellett sok ének, nevetés 
és sírás jellemez Bennünket. És ez jó. Életszerű és igaz.

A csoportalkalmak után nagyon sokszor hazafele menet 
az jut eszembe, hogy mennyi ember nem is tud róla, 
mennyivel közelebb érezheti magát Istenhez, mennyivel 

jobban érezheti magát a bőrében, mennyit fejlődik a bizalma 
(Istenben, emberben, Önmagában is) mennyi szeretetet tud 
adni és kapni, ha egy ilyen aktív közösség tagja. És felmerül 
bennem a kérdés, vajon hogyan lehetne eljuttatni az 
emberekhez, hogy egy ilyen csoport nem egy unalmas, 
filozófiai, megtérést erőltető, „szenteskedő” pár óra, hanem 
élő, szereteten alapuló, segítő, valóban a mindennapokat 
segítő csoport. Ahol Isten igéje mentén és egymás tisztelete 
és szeretete által épülünk hitben. 

Jobbá válhatunk. Ha figyelünk, ha készen állunk rá. Nem 
előbb, nem később, hiszen mindig csak az jut el hozzánk, 
amire készen állunk, mindent akkor értünk meg, amikor 
ideje van. 

Ahányan vagyunk, annyiféleképpen viszonyulunk az 
é l e t h e z ,  m a g u n k h o z ,  e g y h á z h o z ,  I s t e n h e z , 
gyermekeinkhez, egymáshoz. Ki ebben erős, ki abban. 
Gyengeségeink is mások, de abban egyek vagyunk és 
hasonlók, hogy hétről hétre AKARUNK tenni Isten igéjének 
megismeréséért, megértéséért, gyakorlatba helyezéséért. 
Még az is, aki köszöni szépen, jól érzi magát otthon, nem 
„barátkozós” típus, ő is jön és hallgat és megoszt élményt és 
kitárulkozik és szeret és velünk épül. És aki sokat beszélne, 
visszafogja magát, és aki enni szeret közben…eszik, aki 
feküdni szeretne…fekszik…és ez nem gond, mert 
elfogadjuk és szeretjük egymást. Azt hiszem különösen 
szerencsések vagyunk.

Megfér egymás mellett, aki éppen nagyon hálás Istennek 
azzal, aki éppen dühös rá. Aki eltávolodott, és aki közel van 
Istenhez. Aki fél, és aki bátor. Aki sok terhet visel és cipel 
azzal, akinek példásan szép és könnyed életszakasza van 
éppen. 

Az lehetek, aki vagyok!

Ez egy csoda. 

Kívánom, hogy mindenki legyen részese hasonlónak és 
érezze maga körül Istent, ahogy megnyitja a szíveket és 
ahogy az egymás elfogadása és szeretete által tanítja, építi, 
fejleszti. 

Hiszem, hogy Isten Bennünk és közöttünk él.
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Böröczky Krisztina

Virágvasárnapi családi nap

Gyülekezetünkben idén is megrendeztük hagyományos virágvasárnapi családi 
alkalmunkat. A napot a családi istentisztelettel kezdtük, amelynek része volt idén is a 
gyermekek bevonulása a templomba, evvel emlékezve meg Jézus virágvasárnapi 
bevonulásáról Jeruzsálembe. Az istentisztelet után a jelentkezettek együtt ebédeltek a 
gyülekezeti házban, majd egy nagyon izgalmas játék következett a gyermekek és 

felnőttek számára, melyet idén is Böröczky 
Bori talált ki és szervezett meg. Délután 
kézműves foglalkozásra vártuk a gyerekeket, 
a k is ovisoknak az Édenkert  óvoda 
munkatársai készültek programmal, a 
nagyobb gyerekeket pedig gyülekezetünk 
önkéntese i  segí te t ték  az  a lko tások 
elkészítésében. Végül a legkitartóbbak a nap 
zárásaként énekszóval, zenével dicsőítették 
Istenünket.

Minden közreműködőnek köszönjük a 
segítséget!

Kövy Rózsa

Éneklő Pannónia kórustalálkozó 

2023. április 22. Kaposvár

A Pápán, 2022 nyarán megvalósult REND lehetőséget biztosított a kórusoknak is a szereplésre. Az egyesített REND kórusban 
elsősorban kaposváriak és pápaiak képviseltették magukat. A kaposvári kórustagoknak olyan meghatározó élményt jelentett a 
pápaiakkal való találkozás és együtt éneklés, hogy ebben az évben a Séllyei István Énekkart is meghívták a 9 kórus 
közreműködésével megrendezett Éneklő Pannónia kórustalálkozóra.

Megkülönböztetett szeretettel fogadtak bennünket, akik „megfogyva bár, de törve nem” megérkeztünk a helyszínre. Elég feszített 
volt a program, hiszen elsőként az „összkórus” próbált, majd gyors ebéd után egyenként a kórusok. Azért maradt egy rövidke 
óránk, hogy újra megcsodáljuk a szépen rendben tartott belvárost. 
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Tóth József, egyházmegyei főgondnok

Kárpátalján jártunk

„Mindig velem Uram, mindig velem

Még ha nem láthat is gyarló szemem!

Azért ez énekem: Velem van Istenem,

Velem van Istenem, mindig velem.”

(799. zsoltár)

Március 11-13-ig 4 fős küldöttség utazott Pápáról 
Kárpátaljára: ifj Márkus Mihály esperes, Tóth József 
egyházmegyei főgondnok, Dr Kerecsanyin Attila orvos és 
Kiss Sándor pápai gyülekezeti tag.

Az utazásnak kettős célja volt: lelki és anyagi segítséget 
vittünk az ottani református közösségnek. A doktor úr 
pedig egy délután szűrővizsgálatokat végzett. 

Háborús országba utazni mindig kihívást jelent, mindig 
megjelenik a félelem is. Azon a részen, ahol mi jártunk, 
csak a határátkelő fokozott ellenőrzése és az utakon lévő 
katonai ellenőrző pontok utaltak a háborús helyzetre. 
Útközben jó volt látni a frissen felújított református 
templomok vi lágító hófehér tornyait .  Hatalmas 
kilométerköveknek látszottak, és vezettek bennünket.

A hosszú út után kora este érkeztünk Viskre. Jenei Károly 
Nagytiszteletű Úr és kedves családja fogadott minket. 
Szombat este istentiszteleten vehettünk részt. 
Rendhagyó módon, itt ezen a napon is van istentisztelet, 
melyen kb. 60 ember vett részt.

Másnap Márkus Mihály esperes úr Huszton prédikált. A 
templom a város szívében van, és gyönyörűen felújított. 
Valaha erős református közösség élt itt, hiszen ilyen nagy 
és szép templomot csak ez építhetett. Sajnos, ma már 

szinte csak vegyes házasságok vannak, és a gyülekezet is 
fogyóban. Visk és Huszt között van egy katonai ellenőrző 
pont. Itt minden járművet megállítanak, és utasait 
ellenőrzik. Jenei tiszteletes úr zsebében is ott lapul a behívó 
parancs, amit bármikor aktiválhatnak. Minden utazása 
alkalmával ezt kockáztatja.

Még ezen a délelőttön – immár a viski templomban - 
esperes úr ismét prédikált. A templom Árpád-kori, és 
gyönyörű. Ez is felújított. Szép a környezete, kopjafák és 
faragott emlékoszlopok őrzik az ezer éves magyarság 
emlékeit. A templomban most találták meg az eredeti 
freskókat. Sorsuk még kétséges. 

Ezen az istentiszteleten kb. 260-an vettek részt. 
Lélekemelő volt.

Utána szeretetvendégségre hívtak minket. A doktor úr 
ezután végezte az egészségügyi szűréseit. Örömmel 
találkoztunk itt a felsőtárkányi gyülekezeti táborban 
megismert barátainkkal.

Tiszteletes úrék kislánya 4. osztályos. Magyar családban él, 
magyar óvodába járt és magyar iskolában tanul. Az új ukrán 
oktatási törvény előírja, hogy fokozatosan át kell állni az 
ukrán nyelvre. Új rajztanára van, aki csak ukránul tud, nem 
értik egymást. A tanárnő a harcok elől menekült ide. 
Tiszteletes úr jól beszél ukránul, hiszen a katonaság alatt 
meg kellett tanulnia ezt a nyelvet. Beszélt a tanárnővel, aki 
azt kérdezte: De hát maguk hogyan kerültek ide? Válasz: 
1000 éve itt vagyunk.

Láttunk mélységeket és magasságokat.

Mélységek: 18-tól 60 éves korig alig van férfi. Már rég 
átjöttek hozzánk vagy valamelyik szomszéd országba, 
bujkálnak vagy a fronton vannak.

A nyugdíj kb. 20000 forint, egy tanári fizetés kb. 60000 
forint.

A műsor délután 3-kor kezdődött. A mi kórusunk 5 órakor lépett az Úrasztala köré, hiszen a Református templom adott otthont a 
hangversenynek. Jobbnál jobb produkcióknak lehettünk tanúi, de minket igazán a péceli fiatalok bravúros éneklése ragadott 
magával. Jó volt látni, hogy mennyi fiatal fiú és lány lelkesedik a kórusban való éneklésért. Bárcsak mi is elmondhatnánk ezt a 
pápaiakról! Azért a Séllyei kórus is sikert aratott, többen is gratuláltak nekünk. A szakmai zsűri is megdicsért bennünket 
karnagyainknak, Ákos Dorkának és Parola Csabának. Köszönet nekik a felkészítő munkáért!

Valamint hálás köszönet Kerekesné Pytel Annának, Ani néninek, a főszervezőnek, aki frissen operált térddel is vezényelt 3 kórust, 
korát meghazudtoló energiával és lelkesedéssel. Köszönjük a Kaposvári Református Kórusnak (kiegészülve 2 nagykanizsai 
énekkarossal) a szíves vendéglátást és a barátságot!

Reméljük, hogy lesz folytatás, hogy újra 
átélhessük azt a csodát, amikor több mint 
száz torokból zeng Isten dicsőítése.
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Anyakönyvi hírek 2022. 01 - 2023.  30.december április

A keresztség sákramentumában részesültek: 

Hajdu Péter és Veres Nikolett fia, Bence; Avas Emil és Bokodi Martina fia Benett; 
Mészáros zsolt és Markó Zsuzsanna lányai Réka és Zsóka; Németh Kornél és Helyi 
Annamária lánya Liliána Freja; Szalók Szabolcs és Beke Cintia lánya Szendike és 
fia Szabolcs Bulcsú; Badics Patrik és Gecse Alexandra Patrícia lánya Badics Nina; 
Dezső Tamás és Csatári Anita Zsanett fia Máté; Lőrincz István és Barcza Dóra lánya 
Alíz; Németh Tibor és Prekovits Verita lánya Zarina; Őri András és Mátics Andrea 
fia Dominik Imre; Buti Zoltán és Léber Fanni fia Dominik; Csizmadia Attila és 
Verrasztó Vivien fia Zalán; Hegyi József és Szalai Anna fia Ákos; Kapcsándi Kristóf Balázs és Tóth Katalin lánya 
Panna Zorka; Zarnóczay Tamás és Kerpel Veronika ikerfiai Barnabás és Benedek.

Isten áldását kérjük a megkereszteltekre, hogy növekedjenek lélekben, Isten és emberek előtt! való kedvességben. 

Eltemettük:

Englert Józsefné sz. Varju Sára (85), Meilingerné sz. Tóth Katalin (59), Böröczky Károly (74), Horváth Józsefné sz. 
Erdélyi Karolin (71), Nagy Miklósné sz. Kulcsár Irén (73), Kocsis Ferenc János (74) és felesége Kocsis Ferencné sz. 
Buzás Jolán (74), Katona Jenőné sz. Horváth Mária (76), Fejes Jenő (82), Kámán György (84), 
Méregh Károly Sándor (64), Tóth Zoltán (79), Szabó Endréné sz. Szalay Jolán (79), Csébi Imre 
(90), Székelyné sz. Nagy Zsuzsanna (73), Somogyi Szilárd (47), Horváth Antalné sz. Trombitás 
Teréz Rozália (84), Baki Miklós Tiborné sz. Cseke Gizella (92), Varga Kálmánné sz. Molnár 
Rozália (98), Porpáczy Attiláné sz. Fülöp Anikó (72), Zsigmond Piroska (92), Radványi 
Lászlóné sz. Udvardy Gizella (87), Császár Jánosné sz. Gyimóti Ida (92).

Istenünk vigasztalását kérjük a gyászoló családokra, tudva, hogy aki hisz Jézus Krisztusban, ha 
meghal is, örökké él! 

 

Jézus mondja:

Én vagyok a 
Feltámadás
 és az Élet! 

Házasságot kötöttek:

Heé Márk és Püspöki Alexandra, Antal György Balázs és Galambos Anita, UtufuaVagatai Knowles és Fodor Bernadett.

Isten áldását kérjük a fiatal párok életére, és szeretettel hívjuk őket alkalmainkra!

Egész utcák lakatlanok, nincs közvilágítás.

A nyelvtörvény ellehetetleníti a megmaradást, mert ha a 
nyelv elvész, akkor a nemzeti identitás is elvész. 

Magasságok: A kisebbségi lét, a szegénység egyre inkább 
összekovácsolja a közösséget. Nem sírnak, nem 
nyafognak, nem egymással harcolnak, összetartanak. 

Életre való emberek. Megtermelik a betevőiket, 
gazdálkodnak, fóliáznak, ha kell, whiskyt főznek. Házi-
iparral foglalkoznak.

Élő hittel élik az életüket.

Köszönöm, hogy az Úristen lehetővé tette ezt az utat. 
Köszönöm, hogy három társammal együtt lehettem. 
Köszönöm Nagy Barnabás ottani református egyház-
megyei főgondnok úr segítségét a határátkeléseknél. 
Külön köszönöm esperes úr szolgálatait és a biztonságos 
autóvezetést.

A huszti és a viski gyülekezet életére Isten bőséges áldását 
kívánom. Remélem, a háború minél előbb véget ér.
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Hírlevél

 

Szeretnénk minél intenzívebb kapcsolatot tartani minden gyülekezeti taggal 
és érdeklődővel. Ezért márciusban útjára indítottuk gyülekezetünk online 
hírlevelét. Terveink szerint havonta küldünk egy-egy hírlevelet, melyben 
beszámolunk az elmúlt időszak eseményeiről és a következő hónap 
programjaira hívogatunk mindenki. Aki szeretne feliratkozni a hírlevélre, 
kérjük, keresse fel gyülekezetünk honlapját (www.papareformatus.hu), ahol a 
„Hírlevél feliratkozás” menüpontra kattintva tud feliratkozni.

Állandó heti gyülekezeti 

alkalmak

A heti alkalmaink a gyülekezeti házban 
vannak, a templomi alkalmakat 
külön jelezzük.

vasárnap 10:00 istentisztelet 
(templom)

vasárnap 10:00 gyermek istentisztelet

hétfő 11:00 Ép testben ép lélek 
csoport

hétfő 18:00 Mécses kör

hétfő 18:00 Utazók kör (2 hetente)

hétfő 18:00 Felnőtt Bibliakör (2 hetente)  

kedd 18:00 Forrás kör

szerda 10:00 Korban Gazdagok köre              

szerda 18:00 Bárka kör                 

szerda 18:00 Immánuel kör            

csütörtök 10:00 Baba-Mama kör           

csütörtök 18:00 Énekkari próba          

szombat 16:00 IFI óra                           

 

Állandó havi gyülekezeti

alkalmak

hónap első kedd 9.15 és 10.00   
Istentisztelet a Barát utcai idősek  
otthonában

hónap első kedd 16.30 Nőszövetségi 
Bibliaóra (Immánuel Közösségi 
Ház)

hónap harmadik csütörtök 10:30 
Istentisztelet a Vörösmarty úti 
idősek otthonában.

hónap utolsó szerda 10:30 
Istentisztelet a Teveli úti idősek 
otthonában

havonta 2 alkalommal Férfi Kör

Szakács Gergely

Változások gyülekezetünk életében a 
megnövekedett energiaárak miatt 

Ősszel a presbitériumunk arról döntött, hogy a gyülekezeti házat a fűtési 
szezonban csökkentett módban használjuk. Több kiscsoport és bibliakör 
házi csoportként működött, egy-egy csoporttag otthonában gyűltek össze 
rendszeresen. A nagytermet lezártuk. Ezzel sikerült a kiadásainkat részben 
csökkenteni.

 Áprilistól egyes csoportok visszatértek a gyülekezeti házba, más 
csoportok továbbra is házi csoportként működnek, mivel annyira 
megszerették a családias találkozásokat egymás otthonában.

 Szeretnénk hosszú távon csökkenteni a gyülekezeti ház kiadásait. 
Ezt kétféleképpen tudjuk megtenni. Idén kiépíttetünk egy hőszivattyús 
fűtési rendszert, ami a tervek szerint a közösségi ház fűtésének nyolcvan 
százalékát ellátja majd. A fennmaradó húsz százalékot a meglévő 
gázkazán látja el. Ez a beruházás közel tizenegy millió forintba kerül. A 
következő években, amint lesz rá forrásunk, napelemeket szeretnénk 
telepíteni a gyülekezeti ház tetőfelületeire, hogy ezzel is csökkentsük 
kiadásainkat. Az idén tervezett hőszivattyús fűtési rendszer kiépítésére 
szeretettel várjuk adományaikat!

YouVersion

 

Egy telefonos applikáció segítségével közösen tudjuk a Bibliát 
tanulmányozni. Tematikusan, 30-40 napos időtartamban, napi szinten 
olvashatunk egy-egy igeszakaszt, hozzá tartozó áhitatokatt. 

Ami újdonság a korábbi hasonló alkalmazásokhoz képest, hogy 
megoszthatjuk a gondolatainkat, érzéseinket egymással. Számomra ez ad 
igazán többletet; olyan, mintha minden nap egy biblia körben vehetnék részt. 
Igazán akkor működik jól, ha mindenki aktívan megnyilvánul. A húsvét előtti, 
40 napos bibliaolvasási terv ilyen volt. 

Technikai részletek internet felől a  honlapon érhetjük el, www.bible.com/hu
okostelefonon pedig az adott operációs rendszernek megfelelő  aplikációként 
tölthetjük le és használhatjuk.

Nem elhanyagolható előnye, hogy többféle bibliafordítást ismer. Mindenki 
megtalálhatja a számára leginkább használhatót, illetve össze is lehet 
hasonlítani a különböző fordításokat. 

http://www.bible.com/hu


HONLAP ! HONLAP! HONLAP! HONLAP!

GYÜLEKEZETÜNK HONLAPJA

www.papareformatus.hu
Várjuk észrevételeiket, hozzáaszólásaikat, 

megjegyzéseiket! Keressék fel!
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Köszönetet mondunk minden testvérünk 
adományáért, amellyel támogatta gyülekezetünk 

életét, szolgálatát. 

Befizetési, támogatási  lehetőségek, számlaszámok

Gyülekezeti számlaszám: Raiffeisen Bank 12085004-00102657-00100002

Református Eklézsia Alapítvány: OTP Bank  11748045-20017204-00000000

Apró segítség az Egyházfenntartás befizetésében!
Az önkéntes egyházfenntartói járulék egy összegben való 
kifizetése egyre nagyobb terhet jelent mindenkinek. Ezért 
javasoljuk, hogy akinek van rá lehetősége, bankszámlájáról 
állandó megbízással havi rendszeres átutalásként fizesse 
támogatását. Így testvérünknek sem megterhelő jövedelmének 
havi 1 %-nyi összegét átutalni, mi pedig folyamatosan 
megkapjuk az átutalt támogatást. A gyülekezeti számla, amelyre 
megbízását megadhatja:

Raiffeisen Bank:  12085004-00102657-
00100002. 

Kérjük közleményként írja fel nevét, címét és az 
EFJ rövidítést. Köszönjük.

A Lelkészi Hivatal nyitva tartása:
Kedd, Szerda, Péntek: 9:00-12:00

Csütörtök: 9:00-12:00 és 17:00-18:00 
Vasárnap: Istentisztelet után közvetlenül

Tel: 89/324-415 
E-mail: info@papareformatus.hu

Lapunkat ingyenesen terjesztjük református családjainknak. Bekerülési ár kb. 200 Ft. 

A költségekre adományokat elfogadunk.
Írták: Bogdán-Balogh Mária, Böröczky Kriszta, Géresi Róbert, Kacsó Pápai Annamária, Kis Péter, Kovács Tímea, 

Kövy Rózsa, Mayerné Pátkai Tünde, ifj. Márkus Mihály, Dr. Nagy József, Dr. Németh Tamásné Schédl Tímea, 
Szakács Gergely, Tóth József, Tuba-Bogdán Ella, Tuba Ferenc. 

Grafika: WEB  Szerkesztés: Kopeczky Péter 

Kiadja a Pápai Református Egyházközség Felelős kiadó: Szakács Gergely lelkipásztor

Készült a Kapitális nyomdában 900 példányban. 

Felhívás!

Tisztelettel kérjük kedves testvéreinket, hogy személyi 
adataik változásáról (különösen is a lakcím változásról) 
mihelyt módjukban áll, értesítsék a Lelkészi Hivatalt, hogy 
a  vá l tozásoka t  á tveze thes sük  gyü lekeze tünk 
nyilvántartásába is. 

Köszönjük.

A Szentlélek kiáradásával 
gazdagodó, boldog pünkösdi 
ü n n e p e k e t  k í v á n u n k  a 
gyülekezet minden tagjának.

Nyári alkalmak

Május 28. Pünkösdvasárnap     10:00 
 ünnepi úrvacsorás istentisztelet, 

konfirmáció 

Május 29. Pünkösdhétfő           10:00  
 ünnepi úrvacsorás istentisztelet 

Tamási Szabolcs legátus 
szolgálatával

Június 4. vasárnap            10:00        
 Hittanos tanévzáró istentisztelet és 
családi nap

Június 28. - július 2. csütörtök- 
vasárnap          
Férfi-fiú tábor Reziben

Július 31. - augusztus 6. hétfő-
vasárnap

 Mécsestartók gyülekezeti családos 
tábor Felsőtárkányban

Szeptember 17. vasárnap           10:00
 Hittanos tanévnyitó istentisztelet

Szeptember 24. vasárnap           10:00
 Óvodai befogadó istentisztelet 


